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Zápis z 20. jednání Monitorovacího výboru Programu 
rozvoje venkova 2014–2020 
 

Datum a čas konání: 26. března 2024, 9:00 – 9:50 

Místo konání: online přes MS Teams 

Jednání řídil: Ing. Josef Tabery, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova 

Zapsala: Ing. Marie Sváčková 

 

PROGRAM JEDNÁNÍ MONITOROVACÍHO VÝBORU PRV 

 
1) Úvodní slovo 

2) Úpravy programového dokumentu PRV 2014-2020 – 12. modifikace 

3) Další, závěr 

 

Při počtu přítomných 24 hlasujících členů a náhradníků, případně zastupujících na základě plné moci, 

Monitorovacího výboru PRV 2014–2020 (dále jen „MV PRV“) byl výbor usnášeníschopný. V průběhu 

jednání se zvýšil na 29 hlasujících členů. 

 

Jednání řídil v zastoupení Ing. Josef Tabery, ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova. 

 

 

 

 

Přílohy:  

1) Prezenční listina  

2) Prezentace z jednání 
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BOD 1) ÚVODNÍ SLOVO 

 
Josef Tabery (MZe – ředitel odboru Řídicí orgán rozvoje venkova, dále jen „ŘO RV“) 

Přivítal členy Monitorovacího výboru PRV a zástupce Evropské komise (dále jen „EK“) a zahájil 

20. jednání Monitorovacího výboru PRV 2014–2020 (MV PRV). Na tomto jednání je přítomno 24 členů 

MV PRV 2014–2020 z celkových 41 členů a MV PRV 2014–2020 je tímto usnášeníschopný. Představil 

členům MV PRV program jednání a následně byl program jednání jednomyslně schválen.  

 

BOD 2) ÚPRAVY PROGRAMOVÉHO DOKUMENTU PRV 2014-2020 – 12. MODIFIKACE  

 
Josef Tabery (MZe – „ŘO RV“) 

Na úvod k prezentaci uvedl, že cílem předkládaných úprav je řádné dočerpání a efektivní využití 

finančních prostředků Programu rozvoje venkova 2014–2020 (dále jen „PRV“), včetně prostředků ze 

státního rozpočtu. Limitujícími faktory pro otevírání dalšího kola příjmu jsou nízké finanční zůstatky 

a časová tíseň, kdy všechny projekty musí být dokončeny do poloviny roku 2025 a do konce roku 

proplaceny ze strany Státního zemědělského intervenčního fondu (dále jen „SZIF“). Využití zbývajících 

prostředků je tedy nasměrováno k projektovým opatřením v oblasti pozemkových úprav, kde probíhá 

kontinuální příjem žádostí i v roce 2024. Tato intervence je dlouhodobou vládní prioritou, kterou je 

potřeba podporovat. Dalším mechanismem pro zajištění dočerpání alokace je změna kofinancování 

v rámci opatření M19 LEADER z 64 % na 80 %, přičemž se nenavyšuje alokace v rámci celkových 

veřejných výdajů. Dále budou nevyužité prostředky u plošných opatření primárně využívány na 

vypořádání starých závazků, víceletých opatření u agroenvironmentálně-klimatických opatření (dále 

jen „AEKO“) a k interním přesunům mezi operacemi, kde je deficit (lesnická opatření M08, opatření 

M16). Vzhledem k situaci, kdy je státní rozpočet napjatý, je potřeba uvolněné prostředky TOP UP 

vyvést z rozpočtu a použít pro zajištění kofinancování PRV a Strategického plánu SZP. Připomněl, že 

alokace EZFRV (tj. Evropský zemědělský fond rozvoje venkova) zůstává neměnná. V opatření M01 

Předávání znalostí a informační akce u operace 1.2.1 Informační akce podotkl, že se čerpání 

dlouhodobě nedařilo. Příjem žádostí 17. kola proběhne od 30. dubna do 21. května a návrh je snížit 

alokaci zhruba o 69 mil. Kč (přesun podílu EZFRV ve výši 34 mil. Kč na pokrytí derogace u LEADER). MZe 

realizovalo několik opatření na podnícení zájmu o tuto operaci. Došlo k navýšení míry dotace 

u demonstračních farem pro výzkumné instituce na 100 %, pro ostatní žadatele na 80 %. Podotkl, že 

pro 17. výzvu zde zůstává alokace zhruba 166 mil. Kč. Dále shrnul průběh zájmu o toto opatření od 
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začátku programového období, kdy největší zájem byl na jeho začátku (detailněji viz tabulka 

v prezentaci). Dále shrnul, že byla mezi žadateli provedena anketa (sběr dat) pro zjištění malého zájmu. 

Výsledky byly takové, že žadatelé měli problém s dlouhou administrací u svých projektů a dále 

s neposkytováním zálohových plateb, jako u národních dotací. Probíhala snaha o zatraktivnění, 

propagaci, ulehčení administrace zjednodušeným vykazováním výdajů a navýšení míry 

spolufinancování.  

V dalším vystoupení představil změny v opatření M04 Investice do hmotného majetku. U operace 

4.1.1 Investice do zemědělských podniků dochází ke snížení alokace o 115 mil. Kč ve prospěch operace 

4.3.1 Pozemkové úpravy a k vyvedení zůstatku národních TOP-UP prostředků ve výši 388 mil. Kč. 

U operace 4.2.1 Zpracování a uvádění na trh zemědělských produktů je snížena alokace o 205 mil. Kč 

ve prospěch 4.3.1 Pozemkové úpravy a vyveden zůstatek ve výši 212 mil. Kč (TOP-UP). Dále z operace 

4.3.1 Pozemkové úpravy byl vyveden zůstatek 188 mil. Kč v důsledku šetření státního rozpočtu, taktéž 

z operace 4.3.2 Lesnická infrastruktura 12 mil. Kč z TOP-UP prostředků. Pro doplnění uvedl, že snížení 

rozpočtu do zemědělských a potravinářských investic nemá vliv na plnění cílů. Na dalším slidu 

představil prioritu M06 Rozvoj zemědělských podniků a podnikatelské činnosti. U operace 6.4.1 

Investice do nezemědělských činností u záměrů a), b) dochází ke snížení o 56 mil. Kč v důsledku pokrytí 

zvýšené míry kofinancování z EZFRV u LEADER. U záměru c), což jsou peletárny, dochází ke snížení asi 

o 17 mil. Kč ve prospěch pozemkových úprav. Taktéž u operace 6.4.2 Podpora agroturistiky dochází ke 

snížení alokace o 15 mil. Kč v důsledku přesunu 7,8 mil. Kč na pokrytí zvýšené míry kofinancování 

z EZFRV u LEADER. Také shrnul situaci u priority pět, kde je předpoklad plnění cílů monitorovacích 

indikátorů u OZE (tj. obnovitelné zdroje energie) na 84 %. U zalesňování je celkové plnění nižší, ale 

v součtu se hodnota blíží k 65 % pro plnění této prioritní oblasti. 

Dále hovořil o opatření M08 Investice do rozvoje lesních oblastí a představil jednotlivé finanční 

přesuny. U operace 8.1.1 Zalesňování a zakládání lesů došlo k navýšení alokace o 138 mil. Kč z opatření 

M10, u 8.3.1 Zavádění preventivních opatření v lesích je snížení alokace o 3,6 mil. Kč ve prospěch 

operace 8.5.3 Přeměna porostů náhradních dřevin. U operace 8.4.1 Obnova lesních porostů po 

kalamitách je snížení alokace o 3,4 mil. Kč ve prospěch operace 8.5.3 Přeměna porostů náhradních 

dřevin a o 40,5 mil. Kč ve prospěch AEKO na vyvážení míry kofinancování. U této operace bylo vyvedeno 

z TOP-UP prostředků 12,6 mil. Kč. U operace 8.5.1 Investice do ochrany melioračních a zpevňujících 

plodin bylo snížení ve prospěch 8.5.3 Přeměna porostů náhradních dřevin. Dále představil finanční 

přesuny u opatření M10 Agroenvironmentálně-klimatické opatření, M11 Ekologické zemědělství, M12 
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Platby v rámci Natura 2000, M13 Platby pro ANC, M14 Dobré životní podmínky zvířat a M15 Lesnicko-

environmentální a klimatické služby a ochrana lesů. Detaily viz prezentace. 

U opatření M16 Spolupráce se řeší vyvážení, dočerpání, pokrytí deficitu, a to konkrétně navýšení 

alokace o 0,7 mil. Kč u spolupráce vývoje nových produktů v zemědělství (16.2.1). Dále u 16.2.2 jde 

o snížení alokace o 75 mil. Kč ve prospěch operace 16.2.1 a částečně i pozemkových úprav (4.3.1). 

Připomněl, že v opatření M19 LEADER se celková alokace nemění, avšak došlo k navýšení podílu 

z EZFRV o necelých 100 mil. Kč v důsledku změn kofinancování, přičemž celkové veřejné výdaje se zde 

nemění. U tohoto opatření je dále doplněn cílový indikátor T.22 Podíl venkovského obyvatelstva 

majícího prospěch z lepších služeb/infrastruktury s cílovou hodnotou 30,56. poslední změna se týká 

starých závazků pro Podporu ukončení zemědělské činnosti (PUZČ), kde dochází ke snížení alokace 

o 58 mil. Kč.  

Závěrem uvedl, že po projednání navržených změn s MV budou probíhat interní konzultace 

s Evropskou komisí a rozhodnutí o schválení by mělo proběhnout do konce druhého čtvrtletí 2024.  

 

Josef Tabery (MZe – ŘO RV) 

Vyzval všechny zúčastněné k diskuzi k představené 12. modifikaci programového dokumentu PRV 

2014–2020.  

  

Jan Ulrich (Zemědělský svaz České republiky) 

Vznesl dotaz, zda přesun z investic do zemědělských podniků ve prospěch pozemkových úprav je 

způsoben časovou tísní programovacího období a zda ještě čekají nějaké projekty na financování 

v tomto opatření. Pokud ano, upřednostnil by čerpání financí pro tyto projekty. Dále se ujistil, že chápe 

správně přesun finančních prostředků 388 mil. Kč z TOP-UP do strategického plánu SZP pro využití 

financování investičních projektů. Také se zeptal, jak přesně budou finanční prostředky využity, jak 

přesně bude fungovat navýšení u AEKO opatření. Poslední otázka se vztahovala k welfare. Pokud je již 

tato priorita zahrnuta ve strategickém plánu SZP, přesouvají se finanční prostředky z tohoto důvodu ve 

prospěch M10? 

 

Josef Tabery (MZe – ŘO RV) 

Zodpověděl první dvě otázky a třetí otázku zodpoví pan ředitel Kuna. Zůstatek a přesun alokace 4.1.1 

je navržen proto, aby nedošlo k nevyčerpání. Pokud to půjde, budou zafinancovány ještě zbývající 



 
 

 5  Zápis z 20. MV PRV 2014–2020 

 

projekty ze zásobníků. Uvolněné prostředky z TOP-UP budou využity pro národní kofinancování 

Strategického plánu SZP. Nebude docházet k navýšení jeho celkové alokace. 

 

David Kuna (MZe – ředitel odboru environmentálních podpor rozvoje venkova) 

Nejprve se krátce vyjádřil k dotazu na dobré životní podmínky zvířat a potvrdil slova zástupce 

Zemědělského svazu pana Ulricha. K druhému dotazu, který se týkal agroenvironmentálně 

klimatických opatření vysvětlil, že se nejedná o navyšování sazeb ani o nové závazky. Budou 

financovány víceleté závazky z PRV, které dobíhají v roce 2024.  

 

Pavel Povolný (DG-AGRI) 

Pokud jde o čerpání programu, má Česká republika má již nyní 98 % alokace deklarováno vůči EK a je 

tak třetí nejlepší ze všech členských zemí po Finsku a Lucembursku. Souhlasí s přesuny s cílem umožnit 

maximální využití finančních prostředků. Dále pozitivně kvitoval fakt, že ušetřené finanční prostředky 

z TOP-UPů zůstanou skutečně v zemědělství i z toho důvodu, že jsou na Evropskou komisi vyvíjeny tlaky 

na čerpání Strategických plánů. K modifikaci úprav programového dokumentu doporučuje doplnit 

informaci o tom, že je dostatek finančních prostředků pro poslední kolo opatření M01, které je 

vyhlášeno na duben až květen 2024. Upozornil, že v případě přesunu alokace do pozemkových úprav 

jsou měněny příslušné indikátory u vodohospodářských opatření a co se bude vyplácet na erozní 

ekologická opatření. Tak, jak je to nastaveno, tak se mění indikátor s poměrně vysokou částkou 30 mil. 

Kč na hektar (navýšení o 7 ha). Doporučuje indikátory příslušně upravit, aby byl text argumentace 

zjevný. Dále v souvislosti se sledováním plnění výkonnostního rámce informoval, že Evropská komise 

připravuje metodiky na závěrečné hodnocení programu rozvoje venkova. Kritické indikátory shledává 

v zalesňování a v podpoře obnovitelných zdrojů energie (OZE). Veškeré projekty na OZE v administraci 

by měly být dokončeny, proplaceny a deklarovány do konce roku 2025. Pokud by nebylo splněno 65 % 

u těchto dvou indikátorů, musel by být aktivován proces přezkumu. Poslední upozornění se týkalo 

budoucí deklarace plateb s tím, že pokud členská země v průběhu předložení modifikace předloží další 

platbu, může zde dojít k tzv. cappingu. To je situace, kdy ve finančním plánu jsou uvedeny nižší finanční 

prostředky, než je k proplacení opatření potřeba. Capping má za následek vrácení modifikace zpět 

členskému státu a je znovu nutná úprava finančního plánu. Doporučil dát další platbu do souladu 

se současným finančním plánem. Také vznesl dotaz, co by se stalo, pokud by Evropská komise 

modifikaci úprav programového dokumentu PRV 2014-2020 neschválila do konce června. 
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Josef Tabery (MZe – ŘO RV) 

Poděkoval za vyjádření i za pochvalu dobrého čerpání ČR z Programu rozvoje venkova. Co se týče 

opatření M01, je pro poslední kolo příjmu žádostí vyčleněno asi 170 mil. Kč, což je dostatečná alokace. 

U pozemkových úprav hrají protierozní ekologické a stabilizační aspekty důležitou roli. V současné 

době je snaha se Státním pozemkovým úřadem vybírat k financování z tohoto rozpočtu takové 

projekty, které mají silný vliv na ekologickou stabilizaci a protierozní efekt. Dále potvrdil maximální 

snahu o splnění zmíněných indikátorů na 65 %. Poslední poznámka, která se týkala dotazu, pokud 

Evropská komise do konce června nestihne přijmout návrh modifikace. Znamená to, že by se muselo 

hledat nějaké jiné řešení. Požádal o vyjádření kolegyni Ing. Alenu Kubů. 

 

Alena Kubů (MZe – odbor Řídicí orgán rozvoje venkova) 

Doplnila, že pokud by nebylo možno vyplácet pod mírou 80 % na 20 %, pokračovalo by se ve vyplácení 

s mírou 64 % na 36 % a tím pádem by dočerpání EZFRV nebylo v takové míře. Čerpání dle nové míry by 

se pak zahájilo od 4. čtvrtletí 2024. 

 

Karel Rejchrt (Svaz měst a obcí ČR) 

Poděkoval a vyjádřil souhlas s modifikací programového dokumentu ve prospěch pozemkových úprav, 

neboť finanční prostředky na pozemkové úpravy jsou dlouhodobě podhodnoceny. Dále upozornil, že 

v rámci podpory lesnické infrastruktury dlouhodobě řeší problém, že obce nemohou opravovat lesní 

cesty, která nevedou k jejich pozemku, přestože je ke své činnosti používají okolní majitelé lesů. Obce 

nemají finanční prostředky na jejich opravu a nemohou ani získat podporu v rámci některého 

z dotačních titulů. Komunikace slouží majitelům lesních pozemků, kteří využívají lesní cesty v majetcích 

obcí. 

 

Josef Tabery (MZe – ŘO RV) 

Zmínil, že je rád, že se v potřebě financování pozemkových úprav názory shodují. K dotazu 

problematiky lesních cest se vyjádřil, že toto téma se již diskutovalo a přislíbil, že ohledně podmínek 

přístupnosti pozemků v intervenci ve Strategickém plánu SZP bude doplněno více informací.  

Doplňující vysvětlení zpracované na základě dotazu vzneseného na jednání: 

Z uvedeného důvodu byla pro období 2023-2027 nastavena hranice mezi intervencí 36.73 a intervencí 

LEADER v tom smyslu, že v intervenci 36.73 – Investice do lesnické infrastruktury mohou projekt na 

výstavbu/rekonstrukci lesní cesty podávat pouze subjekty hospodařící v předmětném lese (včetně obcí). 
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V intervenci LEADER pak mohou prostřednictvím místních akčních skupin na výstavbu/rekonstrukci 

lesní cesty podávat projekty pouze obce (popř. dobrovolné svazky obcí), ale bez podmínky, že v daném 

lese musí hospodařit – v rámci LEADER tedy obce mohou realizovat i lesní cestu sloužící drobným 

vlastníkům lesů nebo obyvatelům obce (pro rekreaci), pro zpřístupnění vodojemů, samot. Toto 

nastavení bylo ze strany zástupců lesnické sekce MZe prezentováno i na setkání SMO ČR v Těchobuzi 

vloni na podzim a shrnuto v rámci článku, který SMO ČR požadoval do Zpravodaje SMO ČR. Doplňujeme, 

že se musí jednat o investice, nikoli o běžné opravy/ údržbu. 

Závěr: Monitorovací výbor Programu rozvoje venkova 2014–2020 projednal a bere na 
vědomí  informaci o navržených změnách programového dokumentu PRV 2014-2020(2) 
ze strany řídicího orgánu a možnost návazných případných úprav podle případných 
připomínek EK.  

 

BOD 3) DALŠÍ, ZÁVĚR  

 

Josef Tabery (MZe – ŘO RV) 

Poděkoval všem zúčastněným za účast na jednání MV PRV 2014-2020 s tím, že se těší na další 
spolupráci na PRV či Strategickém plánu SZP. Poděkoval zvlášť i zástupcům Evropské komise. 

 

V Praze dne 22. 4. 2024       

 

 
 

 Ing. Josef Tabery, v. r.  

 pověřen řízením 20. MV PRV 2014–2020 
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Prezenční listina – 20. zasedání Monitorovacího výboru PRV 
 
Datum a čas: 26. 3. 2024 od 9:00 hod.  
Místo konání: online přes MS Teams 
 

Pořadí Jméno Organizace Členové, náhradníci, pověřené 
osoby s hlasovacím právem 

1 Adamcová Kateřina, Ing. SZIF náhradnice člena 
2 Brož David, Ing. SMA ČR  člen 
3 Bučilová Radka, Ing. MPO  členka   
4 Burešová Veronika, Ing. MŠMT  členka   
5 Dubský Tomáš Zemědělský výbor PS PČR člen   
6 Falta Daniel, doc. Ing., Ph.D. Česká konference rektorů pověřen hlasovacím právem 
7 Gebhart Michal, Mgr., MBA SPÚ člen 
8 Hanka Petr, Ing. OUČR/ ZUČM náhradník člena 
9 Hlaváček Václav, Ing., CSc. AK ČR člen   
10 Illínová Sandra, Ing. MMR členka 
11 Jílek Petr, Ing. MZe člen   
12 Jirovský Miloš, Ing. SZIF člen   
13 Koštial Rostislav Senát PČR člen 
14 Krejzar Tomáš, Ing., Ph.D. MZe člen 
15 Milas Petr, Mgr. PK ČR člen 
16 Milek Jiří, Ing. AK ČR člen 
17 Nováková Petra, Ing. MF ČR členka 

18 Pisk Lubomír Svaz chovatelů českého 
strakatého skotu, z.s. člen   

19 Rejchrt Karel SMO ČR náhradník 
20 Schönherrová Eva ČBK členka   
21 Stuchlíková Linda, Ing. MŽP  členka   
22 Suchan Václav, Ing., CSc. AK ČR náhradník člena 
23 Štefl Jan, Ing. ASZ ČR člen 
24 Tabery Josef, Ing. MZe pověřen vedením jednání   
25 Ulrich Jan, Ing. ZS ČR náhradník člena 
26 Urbánková Kateřina, Bc. PRO BIO náhradnice člena 
27 Večeř Ondřej, Mgr. NS MAS náhradník člena 
28 Vomáčka Vít, Ing., MBA Zemědělský výbor PS PČR náhradník člena 
29 Winter František, Ing. ČMSZP náhradník 

 
Pořadí Jméno Organizace Hosté 
1 Dušek Petr, Ing. MZe host 
2 Dvořáková Zuzana, Ing. MZe host 
3 Chaloupková Markéta, Ing. MZe host 
4 Košťálová Pavla, PhDr., PhD. ÚV ČR stálý host 
5 Kredbová Lucie, Ing. MZe host 
6 Kristenová Marta, Ing. MZe host 
7 Kubů Alena, Ing. MZe host 



 
 

 9  Zápis z 20. MV PRV 2014–2020 

 

8 Kuna David, Ing. MZe host 
9 Martinec Radovan, Ing. MZe host 
10 Menclová Karolína, Ing. ČMSZP host 
11 Pokorná Kateřina, Ing. MZe host 
12 Povolný Pavel EK-DG AGRI stálý host 
13 Sváčková Marie, Ing. MZe host 
14 Šemberová Zuzana, Ing. MZe host 
15 Valenčíková Marina EK-DG AGRI stálý host 

 


	Program jednání monitorovacího výboru PRV
	Bod 1) úvodní slovo
	bod 2) ÚPRAVY PROGRAMOVÉHO DOKUMENTU PRV 2014-2020 – 12. MODIFIKACE
	Závěr: Monitorovací výbor Programu rozvoje venkova 2014–2020 projednal a bere na vědomí informaci o navržených změnách programového dokumentu PRV 2014-2020(2) ze strany řídicího orgánu a možnost návazných případných úprav podle případných připomínek EK.

	Bod 3) Další, závěr

